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International Institutions in the Face of International Crises

The international legal order has been partly forged by crises, notably after the two World Wars. It is constantly engaging with 
them, as in the case of climate change and the Covid-19 pandemic. To what extent are international institutions, understood as 
international organs or international legal norms, shaped by crises, whether economic, environmental, political or social? Are they 
reasserting their authority or unveiling their shortcomings? Are the principles of international law being modified, if not marginalized, 
as a result of crises or are their raison d’être being reinforced? What roles are played by actors of the international legal order in 
such contexts? Do they apprehend such challenges within the traditional fora or do they invest other venues? 

These questions will be addressed by the selected researchers in relation to the following themes, which may be examined from 
specific angles such as branches of international law, particular institutions or crises:

Directors of Research:
English-speaking section: Giulio BARTOLINI, Professor at the University of Roma Tre
French-speaking section: Anne LAGERWALL, Professor at the Université libre de Bruxelles

• Crises and history of international law
• Crises and international legal scholarship
• Crises of legitimacy in international law
• Crises of multilateralism
• Crises and sources of international law 
• Crises and law-making processes in international law 
• Crises and international responsibility
• Crises and international organisations (e.g. UN; WHO;   
 IAEA; regional organisations)

• Institutional crises (e.g. WTO dispute settlement;  
 non-proliferation regimes)
• Crises and international courts or tribunals  
 (e.g. ICJ; ITLOS; human rights tribunals;  
 international criminal tribunals)
• Crises and civil society, social movements and non-state   
 entities 
• Crises and diplomatic means of dispute settlement
• Crises and private international law
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REGISTRATION
Registration is free of charge. 

Interested candidates must be researchers and preferably hold an advanced degree (PhD or Doctorate degree).
Registration period: 15th May to 1st September 2023.
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INSCRIPTIONS
L’inscription est gratuite.

Les candidats doivent être des chercheurs et de préférence être titulaires d’un diplôme d’études supérieures (doctorat).
Période d’inscription : du 15 mai au 1er septembre 2023.

19 août - 6 septembre 2024
Les institutions internationales  

à l’épreuve des crises internationales
L’ordre juridique international a été en partie forgé par les crises, notamment après les deux guerres mondiales. Il y est constamment 
confronté, comme dans le cas du changement climatique et de la pandémie de Covid-19. Dans quelle mesure les institutions 
internationales, comprises comme des organismes internationaux ou des normes juridiques internationales, sont-elles façonnées par 
les crises, qu’elles soient économiques, environnementales, politiques ou sociales ? Réaffirment-elles leur autorité ou révèlent-elles 
leurs limites ? Les principes du droit international sont-ils modifiés, voire marginalisés, à la suite de crises ou leur raison d’être s’en 
trouve-t-elle renforcée ? Quels rôles jouent les acteurs de l’ordre juridique international dans ces contextes ? Appréhendent-ils ces 
défis dans les enceintes traditionnelles ou investissent-ils d’autres lieux ? 

Ces questions seront abordées par les chercheur(e)s sélectionné(e)s en relation avec les thèmes suivants, qui peuvent être examinés 
sous des angles spécifiques tels que des branches du droit international, des institutions ou des crises particulières :

Directeurs de recherche :
Section de langue anglaise : Giulio BARTOLINI,  Professeur à l’Université de Roma Tre
Section de langue française : Anne LAGERWALL, Professeure à l’Université libre de Bruxelles

• Crises et histoire du droit international
• Crises et doctrine internationale
• Crises de légitimité en droit international
• Crises du multilatéralisme 
• Crises et sources du droit international 
• Crises et processus de création du droit international 
• Crises et responsabilité internationale
• Crises et organisations internationales (par ex., l’ONU,   
 l’OMS, l’AIEA, les organisations régionales)

• Crises institutionnelles (par ex., règlement des différends  
 de l’OMC ; régimes de non-prolifération)
• Crises et juridictions internationales  
 (par ex. CIJ, TIDM, tribunaux des droits de l’homme,  
 tribunaux pénaux internationaux)
• Crises et société civile, mouvements sociaux  
 et entités non étatiques 
• Crises et moyens diplomatiques de règlement  
 des différends
• Crises et droit international privé
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